



جامعة الموصل
كلية التربية للعلوم الإنسانية
قسم الجغرافيا

طاقات الموارد الطبيعية للأمن الغذائي العراقي دراسة جيوبوليتيكية

مناح سليمان ذياب عكيل الحديدي

رسالة ماجستير
الجغرافية / الجغرافية البشرية

بإشراف
الأستاذ
الدكتور احمد حامد علي

المستخلص:

يعد الأمن الغذائي الركيزة الأساسية للأمن القومي والوطني لارتباطه بحياة الناس وصحتهم فعلى الحكومات تقع مسؤولية توفير الغذاء سواء أكان عن طريق الانتاج الغذائي أو الاستيراد من الخارج والعراق واحد من البلدان التي تعاني من اتساع كبير في الفجوة الغذائية لاهم المجاميع السلعية الغذائية رغم من وفرة الطاقات الموردية الطبيعية الزراعية التي يمتلكها العراق .

تتطلب أهمية الدراسة على الرغم من امتلاك العراق لطاقات الموارد الا انها لم تستغل بالشكل المناسب جعلت العراق يعاني بشكل مستمر من عجز في تلبية المتطلبات السكانية للغذاء واعتماده على الخارج في توفير السلع الغذائية المختلفة والتي تمثل بدورها عامل ضعف في قوة الدولة وامنها الاقتصادي السياسي وهنا تكمن اهمية هذه الدراسة في تسليط الضوء على هذا الموضوع ومحاولة وضع الحلول الناجحة لها.

تهدف الدراسة الى استغلال هذه الطاقات للوصول الى مرحلة الاكتفاء الذاتي من الغذاء وتحقيق الأمن الغذائي ومن ثم الأمن الوطني بدوره يعزز من قوة الدولة ومكانتها الاقتصادية والسياسية ، إذ تكمن مشكلة الدراسة أن العراق يتمتع بوفرة الموارد الطبيعية الزراعية غير المستغلة التي تتمثل بالأراضي الصالحة للزراعة والمزروعة والترب الخصبة والموارد المائية المتنوعة والمراعي الطبيعية فضلا عن المناخ الملائم لنمو أغلب المحاصيل الزراعية المتمثل بطول فصل النمو .

تبرز مشكلة البحث أن الاستثمار غير الامثل لطاقات الموارد الطبيعية اسهم في تفاقم مشكلة الأمن الغذائي في العراق واستخدمت الدراسة منهج التحليل الوصفي لتحليل البيانات فضلا عن استخدام البرامج الاحصائية ومنهج تحليل قوة الدولة بالاعتماد على البيانات من مختلف الجهات المعنية.

ومن أهم الاستنتاجات التي توصلت اليها الدراسة الحالية ان العراق يمتلك اراضي صالحة للزراعة تبلغ نحو (44.4) مليون دونم لكن ما هو مستثمر لا يتجاوز (18) مليون دونم وبلغت كميات المياه الجوفية 12 مليار م³ وما هو مستثمر لا يتجاوز (1.7) مليار م³ وظهرت الدراسة ان العراق يعاني من فجوة غذائية لاهم المحاصيل الزراعية لاسيما القمح والرز اذ بلغت (1391- ، 1006-) على التوالي فضلا عن اعتماد العراق بشكل كبير على الخارج في استيراد الزيوت النباتية والسكريات بلغت (69%، 99.6%) تواليا في عام 2020، وظهرت الدراسة ان العراق يعاني من تذبذب كميات الايرادات المائية لنهري دجلة والفرات من الدول المسيطرة على المنبع .

Food security is the basic foundation of national and national security because it is linked to people's lives and health. Governments have the responsibility to provide food, whether through food production or import from Abroad, Iraq is one of the countries that suffer from a significant widening of the food gap for the most important food commodity groups, despite the abundance of natural agricultural resource capacities that Iraq possesses.

The importance of the study stems from the fact that despite Iraq's possession of resource capacities, they were not exploited appropriately, causing Iraq to constantly suffer from a deficit in meeting the population's requirements for food and its dependency. On the outside in providing various food commodities, which in turn represents a weakness in the state's strength and political economic security. Here lies the importance of this study in shedding light on this issue and trying to develop successful solutions to it.

The study aims to exploit these energies to reach the stage of self-sufficiency in food and achieve food security and then national security in a way that enhances the strength of the state and its economic and political standing. The problem of the study is that Iraq enjoys an abundance of untapped natural agricultural resources. Which is represented by arable and cultivated lands, fertile soils, diverse water resources, and natural pastures, in addition to the climate suitable for the growth of most agricultural crops, represented by the long growing season.

The research problem highlights that the suboptimal investment of natural resource energies has contributed to the exacerbation of the security problem Food in Iraq. The study used the descriptive analysis approach to analyze the data, as well as the use of statistical programs and the state power analysis approach, relying on data from various concerned parties.

One of the most important conclusions reached by the current study is that Iraq possesses arable land amounting to about (44.4) million dunums, but what is invested does not exceed (18) million dunums, and the quantities of groundwater amounted to 12 billion m3, and what is invested does not exceed (1.7) billion m3. It showed The study shows that Iraq suffers from a food gap for the most important agricultural crops, especially wheat and rice, which reached (1391-, 1006-) over the years, in addition to Iraq's heavy reliance on foreign imp.

**University of Mosul
College of Education for Humanities
Department of Geography**



Natural resource capacities for Iraqi food security

Geopolitical study

Manah Suleiman Diab Akil Alhadidi

**Master thesis in
Geography / Human Geography**

**Supervised by
professor**

Dr. Ahmed Hamed Ali